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آيت الله خاتمي:
عده اي  دنبال نفرت زدايي از امريكا هستند

ام�روز ع�ده اي ب�ه دنب�ال نفرت زداي�ي از امري�كا هس�تند و 
ادع�ا مي كنن�د تنها مش�كل اي�ران ب�ا امريكا مس�ئله فلس�طين 
اس�ت كه در نتيج�ه باي�د ش�عار »مرگ ب�ر امري�كا« حذف ش�ود. 
به گزارش مهر، آيت الله احمد خاتمي، عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان 
رهبري پيش از ظهر ديروز در مسجد جامع خرمشهر با تأكيد بر اينكه تنها 
مشكل ايران اسلامي با امريكا مسئله فلس��طين نيست، عنوان كرد: حتي 
كساني كه كمترين را علم به مسائل سياسي دارند هم مي دانند كه امريكا 
با اسلام طرف است. وي توضيح داد: امريكا به دنبال اين است كه اسلام در 
منطقه حكومت نكند و تا انقلاب اسلامي در اين منطقه حاكم است، امريكا و 
اطرافيانش ذره اي دست از شيطنت بر نمي دارند. عضو هيئت رئيسه مجلس 
خبرگان رهبري با بيان اينكه ايران بايد در اين شرايط در برابر زياده خواهي 
امريكا بايستد، افزود: در پاسخ به كساني كه مدعي هستند بايد شعار »مرگ بر 
امريكا« را از زبان ها برداشت، بايد گفت كه اين شعار مصداق تبري و ابراز نفرت 
از امريكا و نيت هاي آن است. وي در ادامه بيان كرد: آنان كه به دنبال حذف 
اين شعار هستند مي خواهند نفرت زدايي كرده و ردپايي براي امريكا در كشور 
باز كنند و اين در صورتي است كه امريكا هويت خود را در اين مدت كوتاه پس 
از برجام به تمام جهان اثبات كرد. آيت الله خاتمي، برداشت 2 ميليارد دلار از 
پول هاي ايران توسط امريكا پس از برجام به بهانه هاي واهي را نوعي دشمني 
آشكار امريكا با ملت مسلمان ايران دانست. امام جمعه موقت تهران با تأكيد 
بر اينكه مقام معظم رهبري تنها در مسئله انرژي هسته اي مذاكره با 1+5 و 
نه با امريكا موافقت كرده بودند، افزود: ايشان در هيچ زمينه ديگري اجازه نه 
مذاكره و نه معامله با امريكا را ندادند و اين همان خشم مقدس است. عضو 
هيئت رئيسه مجلس خبرگان رهبري با بيان اينكه در اسلام خشم مقدس 
و مهر مقدس همزمان در مورد دشمنان و دوستان اسلام توصيه شده است، 
ادامه داد: در ايران هم دو عنصر خشم و مهر مقدس در كنار هم وجود دارد و 

رابطه ما با دشمناني همچون امريكا مصداق همان خشم مقدس است. 

4 کارت دعوت برای منتخبان مجلس دهم!
منتخب�ان در حال�ي ب�راي ورود ب�ه مجلس ده�م آماده مي ش�وند 
ك�ه در اولي�ن گام ورود ب�ه بهارس�تان چه�ار كارت دع�وت 
براي ش�ان ص�ادر ش�د ت�ا گراي�ش سياسي ش�ان را روش�ن كنند. 
به نوش��ته خبر گزاري مهر، در نشست اول؛ س��اعت ۸ صبح منتخبان 
مجلس دهم به دع��وت علي لاريجاني رئيس مجلس نهم در نشس��ت 
»فرآيند قانونگذاري، الزامات و راهكارها« حض��ور خواهند يافت. اين 
نشست از ساعت ۸ الي 1۷ با سخنراني معاون اول رئيس جمهور، وزير 
اطلاعات، وزير امور خارجه و رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي برگزار 
مي شود. اميدوار رضايي معاون قوانين رئيس مجلس هم اعلام كرد در 
اين جلسه ضمن تشريح روند قانونگذاري، فرآيند قانونگذاري در ايران 
را نيز آسيب شناسي خواهد كرد. در نشس��ت دوم، همايش منتخبان 
ليست اميد به دعوت محمدرضا عارف از ساعت 1۴ تا 1۸ بعد از ظهر در 
مسجد سلمان فارسي برگزار خواهد شد. اصلاح طلبان براي اين نشست 
مس��جد نهاد رياس��ت جمهوري را انتخاب كرده اند كه به نظر مي رسد 
انتخابي معنادار است. در نشست منتخبان ليست اميد علاوه بر رونمايي 
از اساسنامه پيشنهادي فراكس��يون اميد به منظور بررسي آن توسط 
منتخبين و اعمال اصلاحات، عارف هم گزارش��ي را ارائه خواهد كرد. 
محمدجواد ظريف و علي طيب نيا، وزراي خارجه و اقتصاد و همچنين 
موسوي لاري، نايب رئيس شوراي سياستگذاري اصلاح طلبان در اين 
نشست حضور خواهند داشت. نشست سوم هم ساعتي پس از نشست 
اصلاح طلبان، همايش فراگير منتخبان مجلس دهم به دعوت آيت الله 
موحدي كرماني و با حضور ايش��ان و علي لاريجاني منتخب مردم قم 
برگزار خواهد شد. در اين جلسه آيت الله موحدي كرماني، دبير كل جامعه 
روحانيت مبارز و علي لاريجاني، رئيس مجلس نهم سخنراني خواهند 
كرد. در نشس��ت چهارم و پاياني، منتخبان مجلس دهم شنبه شب به 
دعوت حسن روحاني رئيس جمهور مهمان پاس��تور خواهند بود. اين 
مراسم به صرف شام برگزار مي شود و تعدادي از منتخبان به نمايندگي از 
سايرين در اين نشست سخنراني خواهند كرد و البته شيوه انتخاب اين 
سخنرانان هم اعلام نشده است و چه بسا همين مسئله زمينه ساز حواشي 
بعدي شود. طبيعي است كه جلسات امروز اصلاح طلبان و اصولگرايان، 
اولين وزن كشي جدي اين دو جريان در پي برگزاري انتخابات مجلس 
دهم است و طبعاً در اولين جلسه افراد شاخص اين فراكسيون ها از همه 
تلاش خود براي جذب منتخبان كمتر شناخته شده يا مستقل استفاده 
مي كنند. جداي از اينكه هر نشست چند شركت كننده خواهد داشت، 
عرصه مهم تر براي وزن كشي و نشان دادن توانمندي ها تا حدود 20 روز 
ديگر و در جريان انتخاب رئيس مجلس دهم خود را نشان خواهد داد، 
جايي كه علي الظاهر محمدرضا عارف با تمام قوا به دنبال رقابت با علي 

لاريجاني است. 

دكتر يدالله جواني 

مطالبه بيكاران  در حاشيه پردازي دولت  فراموش نشود!
تحليل »جوان« از آثار حاشيه سازي ها  و جابه جاكردن اولويت ها در سخنان رئيس جمهور

 كوثري: نظاميان ايران مرعوب صحنه سازي ها نمي شوند

اظهارات س��اده انگارانه رئيس جمه��ور محترم 
درباره آموزش زبان انگليس��ي آن هم در حالي 
كه مي توانس��ت اين چنين اظهارنظري بس��يار 
قبل از اين و يا بعد از اينها و در فرصتي مناسب با 
كمك مشاوران صادق، دانا و وطن پرست صورت 
گيرد، نش��ان بارز از جابه جا كردن اولويت هاي 
ملي كشور از اشتغال و معيش��ت و رسيدگي به 
عهدش��كني هاي امري��كا به بح��ث و جدل هاي 
نظري درباره موضوعي است كه اصولاً از تخصص 

رئيس جمهوري با سابقه امنيتي خارج است. 
حس��ن روحاني رئيس قوه مجريه اس��ت و بايد 
تمام قد به فك��ر آب و نان مردم و ام��ور اجرايي 
مملكت باش��د كه ق��وه او را »ق��وه مجريه« نام 
گذاش��ته اند ام��ا هم دغدغ��ه انتخاب��ات بعدي 
رهايش نمي كند و هم در انديشه بر هم زدن فكر 
و خيال ۷ميليون بيكار رسمي كشور و ميليون ها 
كارگري اس��ت كه زير خط فقر زندگي مي كنند 
و به دش��مني امريكا در عهدش��كني برجام فكر 

مي كنند كه بر اين فقر و فلاكت مي افزايد. 
تجربه سه سال گذش��ته نشان مي دهد در غياب 
تحق��ق بخش هايي از برج��ام كه مس��تقيماً به 
زندگي مردم برمي گ��ردد، رئيس جمهور يكي از 
تصميمات يا يكي از نهادهاي كش��ور را س��يبل 
حملات مي كند و رسانه ها را به جاي پاسخگويي 
به مطالبات ناكام مردم به بازي در حياط خلوت 
رهنمون مي شود. حمله به سپاه، نيروي انتظامي، 
شوراي نگهبان، منتقدان برجام و صدا و سيما از 
يك س��و و تصميمات نهادهاي خارج از دولت از 
سوي ديگر، مس��ائل مورد تعقيب رئيس جمهور 
است كه به صورت مستمر ادامه دارد. حال آنكه 
خود دولت معيش��ت و بيكاري را مس��ئله اصلي 

مي داند. 
  روحاني يا مشاورانش؟!

نخستين پرسشي كه در ذهن مخاطبان سخنان 
حاشيه س��از رئيس جمهور ش��كل مي گيرد اين 
است كه آيا او مي داند حتي براي حاشيه سازي و 
عبور از اولويت هاي اصلي كشور به مسائل كمتر 
اهميت دار، بايد سخناني علمي و سنجيده بر زبان 
آورد و يا گمان مي كند براي حاشيه س��ازي هر 
چقدر كه اصل سخن غير قابل باورتر و سطحي تر 
باشد، كمك بيشتري به دور شدن از اولويت ها و 

دامن زدن به حاشيه ها  مي كند؟!
اين پرس��ش با پرس��ش ديگري كامل مي شود 
كه آيا مش��اوران رئيس جمهور چني��ن گريز از 
مركزهايي را به او توصيه مي كنن��د يا اين همه 
واقعيت گريزي، نتيجه خلاقيت و ابتكار شخص 

رئيس جمهور است؟!
مردم مي پرس��ند رئيس ق��وه مجري��ه را چه به 

مس��ائلي مثل نظريه پ��ردازي درباره اس��لام و 
نظريات��ي مثل ضري��ب اهمي��ت زبان آموزي و 
نس��بت آن با فرهنگ و توس��عه علمي كش��ور؟ 
چرا رئيس جمهور به ناگه��ان در دفاع از آموزش 
زبان انگليس��ي وارد مي ش��ود و با ذك��ر دلايل 
اش��تباه و مثال هاي غير واقعي، ب��راي منتقدان 
و صاحبنظ��ران كار زي��اد مي كن��د؟! و چرا اين 
مهم را به دانش��مندان حوزه عل��م و فرهنگ وا 

نمي گذارد؟
   پاسخ سوداگران چه مي شود؟

صاحبنظ��ران معتقدن��د كه دول��ت يازدهم در 
محاصره س��وداگران اقتصادي و فرهنگي است. 
اش��ارات فرهنگ��ي رئيس جمه��ور و برخ��ي از 
اطرافيان او عموماً با اس��تقبال شبكه هاي معاند 
جمهوري اسلامي روبه رو مي شود و برخي از اين 
شبكه ها تا هفته ها پس از اين اظهارات، تريبون 
اختصاصي دولت يازدهم مي ش��وند. براي مثال 

اعضاي دول��ت و گاهي ش��خص رئيس جمهور 
در موضوع عفاف، حقوق ش��هروندي، مس��ئله 
اينترنت و شبكه هاي اجتماعي، سينما و كتاب، 
اظهاراتي مطابق با نظرات سوداگران فرهنگي بر 
زبان مي آورند و نهادهاي ديرپاي نظام جمهوري 
اس��لامي را در مقابل خود و يا رقيب تفكر خود 
قلمداد مي كنند كه باي��د همپاي مخالفان نظام 
به تضعيف آنان اقدام كنن��د، در حالي كه دولت 
به عنوان ق��وه مجري��ه در بس��ياري از اين امور 
فرهنگي مجري است و بايد از نهادهاي نظارتي 
پيروي كند اما ظاهراً مقامات دولتي پنهان شدن 
پش��ت برخي ضعف هاي خود را در فضاي تقابل 

جست وجو مي كنند. 
همچنين اس��ت نقش س��وداگران اقتصادي كه 
عموم صاحبنظ��ران اقتصادي حت��ي همراهان 
دولت به اثرگذاري افرادي سوداگر در تصميمات 

و تنظيمات اقتصادي دولت معترفند. 
         

اكنون كشور در اثر سوء مديريت هاي دولتي كه 
معمولاً قهر مردم و همراهي نك��ردن آنان را در 
تصميمات دولتي در پي دارد و نيز بر اثر طولاني 
شدن تحريم هاي مالي و اقتصادي غرب كه حتي 
پس از برجام ادامه پيدا كرده اس��ت، با ش��رايط 
دش��وار اقتصادي روبه روست كه براساس برخي 
آمار بيكاري ۷ ميليون نفر و حقوق زير خط فقر 
چند ميليون شاغل از اهم آن است. دولت يازدهم 
چه پاس��خي براي مطالبات كارگري و بيكاران 
كشور دارد؟ آيا حداقل انتظار از دولت آن نيست 
كه اگر قادر به برآوردن مطالبات آنان نيس��ت با 
پرداختن به مطالب حاش��يه اي آن هم به شكل 

سطحي و عاميانه، نمك بر زخم آنان نپاشد؟!

رئيس كميته امور دفاعي كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي مجلس، با بيان اينكه امريكا به 
دنبال ايجاد يك جنگ رواني عليه ايران در سطح 
منطقه است، گفت: اظهارات و اقدامات مقامات 
امريكاي��ي درباره حضور نظامي اي��ران در خليج 

فارس، تنها يك بلوف سياسي و نظامي است. 
اسماعيل كوثري در گفت وگو با خبرگزاري خانه 
ملت، در واكنش به رويك��رد تنش زاي امريكا در 
منطقه خليج ف��ارس گف��ت: امريكايي ها بعد از 
برجام عملًا نتوانس��تند به اهدافش��ان در سطح 

منطقه دست يابند و اظهارات و اقدامات يك ماه 
اخير مقامات اين كشور و تهديدات طرح شده عليه 
ايران نش��ئت گرفته از اين مسئله است. نماينده 
مردم تهران در مجلس ش��وراي اسلامي، با بيان 
اينكه امريكا به دنبال ايجاد يك جنگ رواني عليه 
ايران در سطح منطقه است، ادامه داد: اظهارات و 
اقدامات مقامات امريكايي تنها يك بلوف سياسي 
و نظامي است. كوثري گفت: خوشبختانه نيروهاي 
مسلح كشورمان از جمله نيروي دريايي آنچنان 
به منطقه، خليج فارس، درياي عمان و تنگه هرمز 

مسلط هستند كه هيچ ارتشي حتي امريكايي ها 
جرئت كوچك ترين تعرض و تهديد به ما را ندارد. 
وي برگ��زاري رزمايش هاي نظام��ي در آب هاي 
خليج فارس را حق بي بديل و اساسي جمهوري 
اسلامي دانست و گفت: نيروهاي مسلح كشورمان 
برنامه ريزي دقي��ق و مطلوبي را ب��راي برگزاري 
رزمايش در س��ال جاري صورت داده اند و قطعا 
برگزاري اي��ن مانورها نقش بس��ياري در تأمين 
امنيت منطقه بازي خواهد كرد. رئيس كميته امور 
دفاعي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 

مجلس ادامه داد: به طور حتم حاكميت و نظارت 
بر منطقه بر عهده نيروهاي مسلح كشورمان است 
و هميشه سياس��ت ما تأمين امنيت براي كشور 
كش��ورهاي منطقه بوده و تاكنون اين مس��ئله 

محقق شده است. 
كوثري تصريح ك��رد: امريكايي ها بايد بدانند كه 
ديگر زمان آن گذشته كه با آوردن يك ناو جنگي 
كش��ورها مرعوب اين مس��ئله ش��وند، از اين رو 
جمهوري اسلامي با قدرت توانسته  امنيت منطقه 

خليج فارس را حفظ كند.  

  جوان: اولين همايش ملي فرهنگ دفاعي روز 26 ارديبهش��ت در 
مركز همايش هاي بين المللي صداو سيما برگزار مي شود. اين همايش 
به منظور تبيين، ترويج و نهادينه سازي فرهنگ دفاعي كشور و تقويت 
مؤلفه هاي فرهنگي با همكاري و مشاركت نهادها و سازمان هاي كشوري 
و لشكري توسط معاونت فرهنگي و تبليغات دفاعي ستاد كل نيروهاي 

مسلح با مشاركت ۴۸ نهاد و سازمان برگزار خواهد شد. 
   ايرنا: نمايندگان عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي فردا 
به بررسي روابط جمهوري اسلامي ايران با عربستان سعودي با حضور 
مسئولان ذي ربط مي پردازند و دوشنبه نيز روند اجراي برجام بر اساس 
قانون اقدام متقابل و متناسب دولت جمهوري اسلامي ايران در اجراي 

برجام با حضور مسئولان ذي  ربط بررسي مي شود. 
  تسنيم: محمدباقر پيش نمازي جايگزين حجت الاسلام سيد يدالله 

شيرمردي در ستاد نماز جمعه تهران شد. 

     خبر 2

 دو  روي برجام را با هم ببينيم 
متأس��فانه برخي از جريان هاي سياسي و نخبگان كش��ور و بعضاً برخي از 
مسئولان در جايگاه مسئوليت هاي راهبردي نظام، به جاي تلاش براي تقويت 
نگاه آرمان گرايي توأم با واقع بيني، در راستاي منافع شخصي و منافع جريان 
همسو با خود، براي واقعيت سازي )نه واقعيت بيني( تلاش مي كنند. اين قبيل 
افراد و جريان ها، تلاش مي كنند در ذهنيت جامعه، تصويري از يك پديده 
سياسي، اجتماعي و يا فرهنگي شكل گيرد تا براساس اين تصوير، بتوانند 
منافع خود را تأمين كنند و به اهداف شان برسند. كوچك سازي، بزرگ نمايي، 
ناديده انگاشتن برخي از واقعيات و امر غيرواقعي را واقعي نشان دادن با كمك 
گرفتن از ادبيات جذاب، تاكتيك ها و شيوه هاي عمليات رواني با بهره جستن 
از رسانه هاي سنتي و مدرن، مجموعه اقداماتي است كه عده اي براي تأمين 
منافع خود دنبال مي كنند. بديهي است كه اينگونه رفتار نمودن در يك نظام 
ديني، با ارزش هاي اين نظام فاصله بسيار دارد. در نظام اسلامي مسئولان و 
كارگزاران، بايد با مردم صادقانه رفتار نموده، مسئوليت ها و قدرت در اختيار را 
يك امانت بدانند. اخلاق سياسي مبتني بر آموزه هاي اسلامي، حكم مي كند 
كه مسئولان در سخن گفتن با مردم، واقعيات را آنگونه كه هست بيان دارند و 
از فريب مردم پرهيز نمايند. در نظام شكل گرفته بر مبناي ارزش هاي اخلاقي 
و فضيلت هاي انساني، هدف وسيله را توجيه نمي كند، به عنوان نمونه، امروز 
كس��اني را مش��اهده مي كنيم كه تلاش مي كنند با بهره گيري از ابزارها و 
شيوه هاي مختلف، امريكا يعني شيطان بزرگ و دشمن بشريت، اسلام، انقلاب 
و ملت ايران را، بزك نموده و آن را دوست معرفي نمايند. آن آقايي كه ديروز از 
اعضاي تيم مذاكره كننده هسته اي در دولت اصلاحات بود و اكنون، عضو تيم 
اصلي و تصميم ساز و دولت فعلي است، وقتي در سيماي جمهوري اسلامي و 
در يك برنامه زنده با صراحت مي گويد، امريكا ديگر گرگ نيست و به ميش 
تبديل شده، آيا دارد واقعيت را به ملت مي گويد؟ آن آقايي كه به شكل هاي 
مختلف، فتنه عميق، خطرناك و شكننده سال ۸۸را، به يك اشتباه از دو طرف 

تنزل مي دهد، آيا واقعيت را به مردم مي گويد؟ پاسخ ها روشن است.
يكي از موضوعاتي كه در شرايط كنوني، ضرورت دارد مردم آن را آنگونه كه 
هست ببينند، موضوع »برجام« است. »برجام« مدتي است كه در ادبيات 
سياسي كشور از جايگاه ويژه اي برخوردار شده، تا جايي كه برخي از مسئولان 
كشور بر مبناي آن همه چيز را تحليل مي نمايند. در تحليل برخي از جريان ها، 
رسانه ها و مسئولان، از برجام به گونه اي سخن گفته مي شود كه گويا برجام، 
شاخصي براي تشخيص حق از باطل، درست از نادرست و راه از بيراهه است!  
متأسفانه امروز، كساني كه در فتنه ۸۸ در رديف نظريه پردازان و فعالان فتنه 
بودند، تلاش مي كنند با نوعي ادبيات سازي حتي گروه هاي سياسي كشور را بر 
اساس برجام، دسته بندي نمايند. به اين عبارت توجه كنيد: »در اين انتخابات، 
بيشتر با تقسيم بندي برجاميان و نابرجاميان روبه رو بوديم تا اصلاح طلبان و 
اصولگرايان«. بر مبناي چنين تقسيم بندي و اين نوع نگاه به برجام، تلاش 
مي شود كه از برجام به عنوان عامل نجات كشور، عامل تأمين امنيت، عامل 
پيشرفت كشور، عامل حل مشكلات مردم و عامل دستيابي به همه مطلوب ها 
ياد شود. وقتي برجام در جامعه اين اينگونه معرفي شد و به دنبالش عده اي 
»برجامي« و عده اي ديگر »نابرجامي« شدند، آنگاه »برجام« ملاك جداسازي 
»خوب« از »بد« و »حق« از »باطل« مي شود! آيا واقعيت چنين است؟  نگارنده 
بر اين اعتقاد است كه واقعيت، بسيار متفاوت از آن چيزي است كه عده اي 
براي پردازش و ش��كل دهي آن در ذهنيت جامعه تلاش مي كنند. واقعيت 
برجام را، آن گونه كه هس��ت بايد ديد. برجام يا هم��ان »برنامه جامع اقدام 
مشترك«، ماهيتش يك معامله و يك داد و ستد است؛ معامله اي كه پس از 
يك دوره طولاني مذاكره )بيش از يك دهه(، بين ايران و كشورهاي گروه 5+1 
با محوريت امريكا انجام گرفت. اين مذاكرات بر اساس سياست درست نظام از 
سال 13۸2 شروع و در سه دولت با گرايش هاي مختلف دنبال شد. دنبال شدن 
مذاكرات در سه دولت خاتمي، احمدي نژاد و روحاني و تلاش براي رسيدن 
به يك توافق در هر يك از اين دولت ها، نشان مي دهد كه تمامي جريان هاي 
سياسي اصلي كشور، طرفدار مذاكره و رسيدن به توافق )يا همان معامله و داد 
و ستد( بوده  اند. در نهايت اين توافق، در سال 139۴ و در دولت روحاني اتفاق 
افتاد؛ توافقي كه مي توانست در دولت احمدي نژاد و در مذاكرات آلماتي در 
سال 1391 به دست آيد. در دولت قبلي، تيم مذاكره كننده تلاش مي كرد 
تا بهترين معامله را با گروه 1+5 در راستاي تأمين حقوق و منافع ملي انجام 
دهد، اين معامله به دليل نيت و نقشه هاي پنهان و بعضاً آشكار امريكايي ها به 
عنوان كشور تأثيرگذار در مذاكرات، حامل نشد اما اين مذاكرات در دولت آقاي 
روحاني، با عدول از برخي خطوط قرمز نظام و با اين استدلال كه از طريق اين 
توافق مي توان مشكلات مردم و كشور را حل نمود، به توافق يا همان »برجام« 
منتهي شد. اين برجام به زبان عاميانه، يك معامله است. در اين معامله ايران 
چيزهايي را به طرف مقابل داده، طرف  مقابل هم متعهد شده امتيازاتي را به 
ايران بدهد بنابراين برجام هم مانند سكه، داراي دو رو مي باشد. واقع  بيني اقتضا 
مي كند، هر دو روي برجام با هم ديده شوند. يك روي برجام، داده هاي ملت 
ايران با هدف اعتمادآفريني در طرف مقابل است. ماهيت اين داده ها، دست 
كشيدن و دست برداشتن دولت ايران براي يك دوره محدود زماني، از حقوق 
ملت ايران است. پذيرش نظارت هاي سنگين، تغيير در ماهيت رآكتور آب 
سنگين  اراك، كاهش سطح فعاليت ها در تأسيسات راهبردي فردو، كاهش 
ماشين هاي سانتريفيوژ نصب شده از 20 هزار دستگاه به 5 هزار، كاهش ميزان 
اورانيوم غني شده موجود در ايران از بيش از 10 هزار كيلو به 300 كيلوگرم 
و متوقف ساختن غني سازي 20 درصدي، نمونه هاي اصلي از داده هاي ايران 
در اين برجام است. داده هايي كه داراي ارزش راهبردي در معادلات قدرت 
محسوب مي شود. اما داده طرف مقابل، برداشتن فشارهايي است كه در قالب 
قطعنامه ها و تحريم هاي مالي و اقتصادي، به صورت ناحق و ظالمانه در حق 
ملت ايران طي سالياني اعمال مي كرد. اخلاق، انصاف، صداقت و عقلانيت، 
حكم مي كند در پرداختن به برجام، به داده ها و ستانده ها به صورت توأمان 
توجه شود. اكنون واقعيت اين است كه ايران براساس متن برجام، به تمام 
تعهدات خودش عمل كرده و آژانس بين المللي انرژي هسته اي هم، انجام اين 
تعهدات را تأييد نموده است. اما طرف مقابل، آيا به تعهداتش عمل كرده است؟ 
آيا او تحريم ها را، همانطور كه دولت ايران و تيم مذاكره كننده هسته اي تصور 
مي كرد، برداشته است؟ آيا با گذشت چندين ماه از اجراي برجام، بانك هاي 
كشورهاي مختلف حاضر به انجام امور بانكي با ايران همانند قبل از تحريم ها 
هستند؟ آيا سرمايه هاي شركت هاي اروپايي به ايران سرازير شده است؟ آيا 
ايران به دارايي ها و پول هاي بلوكه ش��ده خود در كشورهاي غربي و امريكا 
دسترسي پيدا كرده است؟ وقتي به دنبال پاسخ به اين سؤال ها مي رويم، به 
اين نتيجه مي رسيم كه امريكايي ها بنا ندارند فشار را از روي ايران بردارند. براي 

اين كارشان هم، دليل مي آورند. 
آقاي اوباما مي گويد، اگر ايران مي خواه��د از منافع برجام بهره ببرد، بايد 
به »روح برجام« عمل نمايد و روح برج��ام هم يعني تغيير رفتار ايران در 
مسائل مختلف! اين سخن اوباما به اشكال گوناگون در ادبيات ديگر مقامات 
امريكايي تكرار مي شود. باب وضع تحريم هاي جديد به بهانه برنامه موشكي 
و اخيراً به بهانه رفتارهاي تنش زاي ايران در خليج فارس گشوده شده، دنبال 
فشارهاي بيشتر هستند.  امريكايي ها اجازه استفاده بانك ها از معاملات 
دلاري با ايران را نمي دهند. اين در حالي است كه سهم دلار در معاملات 
بين المللي، حدود ۸۷ درصد است. بنابراين در بحث برجام، بايد واقع بين 
بود. واقعيت هايي كه اگ��ر امروز نبينيم و صادقان��ه آن را با ملت در ميان 
نگذاريم، فردا اين واقعيت ها خودش را آشكار خواهد كرد. واقعيت پنداري و 
واقعيت سازي، براي يك دوره اي جواب مي دهد. واقعيت اين است كه تجربه 
تاريخي نشان مي دهد امريكايي ها طي دهها سال گذشته، هرگز به تعهدات 
خود در مواقع تعارض با منافع شان، پايبند نبوده اند.  منافع امروز امريكا از 
سوي دولتمردان اين كشور، در ادامه فشار ها بر ايران تعريف مي شود نه 

برداشتن فشارها و تحريم ها. 
اگر اينچنين است كه هست؛ چرا اولاً برخي از دولتمردان به داده هاي ملت 
ايران در جريان برجام هيچ اشاره اي نمي كنند و ثانياً، چرا دستاورد هاي برجام 
را فراتر از واقعيات معرفي كرده و بر اين اساس، از برجام به عنوان مهم ترين 
رويداد در يكصد سال اخير براي ملت ايران ياد مي نمايند! آيا 10 سال ديگر 

هم، مي توان همين قضاوت را در خصوص برجام داشت؟

خطيب نماز جمعه تهران:

به حكم اسلام، هرگز امكان سازش با امريكا نيست

خطيب نم�از جمعه ته�ران با تأكيد ب�ر اينكه 
مقابله ب�ا امري�كا ي�ك وظيفه اس�ت، گفت: 
مقابله با امري�كا در حقيقت مقابله ب�ا كودتا، 
فريب و ترور اس�ت؛ به حكم اس�ام هيچ گاه 
امكان س�ازش با امريكا وجود نخواهد داشت. 
به گزارش تسنيم، حجت الاسلام كاظم صديقي، 
خطيب نماز جمعه اين هفته تهران ضمن تبريك 
فرارس��يدن مبعث حضرت رس��ول اكرم )ص( و 
اعياد شعبانيه اظهار داشت: مبعث يك انگيزش، 
دگرگوني و تحول اس��ت. مبعث، حي��ات بعد از 
ممات است و يك جهش بعد از افسردگي و تزريق 
حيات به جان بشريت است. وي با بيان اينكه بعثت 
جريان نجات بشريت اس��ت، گفت: بعثت احياي 
همه ارزش ها بوده و معناي بعثت گستردگي سفره 
خلافت الهي است، بعثت يعني اينكه انسان مقام 
خودش را كه همان خليفه خدا بودن است، درك 
كند. صديقي ادامه داد: هر انساني مي تواند خليفه 
خدا باشد، ما بايد خداگونه و ستارالعيوب باشيم، 
بايد گذشت داشته باشيم و خوش به حال كسي 

كه مظهر نام اعظم خداوند است. 

   مقابله با امريكا يك وظيفه است
خطيب نماز جمعه تهران با اشاره به وجود جريان 
طاغ��وت و توحي��د در مقابل يكديگ��ر در تاريخ 
خاطرنشان كرد: در زمان پيامبر ابوسفيان مانند 
جرثومه جاهليت مقاب��ل پيامبر اس��لام بود، ما 
امروز با جبهه هاي مختل��ف و مجمع همه رذايل 
يعني امريكا مواجه هس��تيم. وي برهمين اساس 
خاطرنشان كرد: مقابله اسلام با استكبار امروز به 
سخت ترين شرايط خود رس��يده، استكبار امروز 
مجهز به علم و صنعت اس��ت و كار ما سخت تر از 
زمان ظهور پيامبر اس��ت. حجت الاسلام صديقي 
با تأكيد بر اينكه مقابله با امريكا يك وظيفه است، 
گفت: مقابله با امريكا در حقيقت مقابله با كودتا، 
فريب و ترور است؛ به حكم اسلام هيچ گاه امكان 

سازش با امريكا وجود نخواهد داشت. 
خطيب نماز جمعه تهران با اش��اره به فرارسيدن 
هفته معلم، روز كارگر و روز هلال احمر ابراز داشت: 
روز كارگر و معلم را به همه ملت تبريك مي گويم 
و همچنين روز هلال احمر را به همه زحمتكشان 
نيروي هلال احمر تبريك مي گوي��م، چراكه در 

ايامي كه ما در منازل خ��ود در تعطيلات نوروزي 
هستيم آنها مددرسان جامعه هستند. وي با بيان 
اينكه در مورد كارگر بايد گفت كه خداوند خودش 
كارگر است و هميش��ه مشغول كار است، تصريح 
كرد: كارگر مي تواند مظهر خداوند باشد، چراكه 
خورشيد كه از مظاهر قدرت خداوند است هميشه 

روشن است و هيچ گاه غروب ندارد. 
 حجت الاس��لام صديقي با طرح اين موضوع كه 
كارگران در طول تاريخ انقلاب اس��لامي امتحان 
خوبي دادند، تصريح كرد: در همه كشورها كارگران 
موي دماغ هستند و حكومت را به چالش مي كشند 
اما كارگ��ران براي انقلاب اس��لامي خون دادند و 
در ايام پيروزي انقلاب كارگران ش��ركت نفت در 
تعطيلي اين شركت نقش داش��تند و به امام )ره( 

لبيك گفتند. 
خطيب نماز جمعه تهران برهمين اساس افزود: 
در ابتداي انقلاب چپي ها آمده بودند و دم از كارگر 
مي زدند؛ مي خواستند انقلاب ملكوتي ما را شبيه 
چين و شوروي كنند اما كارگران در شرايط مختلف 
پولادين ايستادگي كردند. وي با اعلام اينكه در سه 

سال گذش��ته بس��ياري از كارخانه ها و كارگاه ها 
تعطيل ش��ده اند كه صلاح نمي دانيم آنها را اعلام 
كنيم، تصريح كرد: بس��ياري از كارگ��ران بيكار 
ش��ده اند ولي ايمان و روحيه انقلابي در كارگران 
س��راغ داريم و ان ش��اءالله امام زمان به كارگران 
عظمت بدهد. حجت الاسلام صديقي با اشاره به 
مشكلات معيشتي معلمين اظهار داشت: معلمين 
در كشور سرنوشت ساز هس��تند اما حقوق آنها با 
كاري كه انجام مي دهند تناسب ندارد، در تمام ايام 
بعد از انقلاب معلمين بازوي كشور بوده اند و همه 

ما به آنها بدهكار هستيم. 
    دولت كرامت معلمان و كارگران را حفظ 

كند
خطيب نماز جمعه ته��ران با تأكيد ب��ر اينكه از 
دولت توقع داريم نس��بت به كارگ��ران و معلمان 
توجه داشته باشد، بيان كرد: كرامت كارگر و معلم 
بايد درخور انسان هاي مجاهد و رزمنده باشد. وي 
برهمين اس��اس افزود: بالابردن دستمزد كفايت 
نمي كند بلكه بايد ميان درآمد و هزينه اين اقشار 
توازن ايجاد ش��ود و در زندگي مش��كلي نداشته 
باشند و با خيال راحت سر كار بروند. حجت الاسلام 
صديقي با بيان اينكه بايد براي كارگران و معلمين 
عرصه ش��كوفايي فراهم ش��ود، گف��ت: كارگران 
در تحقق اقتصاد مقاومت��ي در خط مقدم جبهه 
هستند، كارگران آمادگي دارند اما مديريت بايد 

در ميدان آنها را شكوفا كند. 
خطيب نماز جمعه تهران با انتقاد از وضعيت فعلي 
آموزش و پ��رورش افزود: چارچوب ه��اي اداري 
آموزش و پرورش سوغات غرب است، كتاب هاي 
ما نس��بت به كش��ور انقلابي ايران تناسب ندارد. 
بچه اي كه به دبستان مي رود بايد با زندگي الهي 
و امامان آشنا ش��ود. ما در كش��وري هستيم كه 
هميشه دش��من داريم و بچه هاي ما بايد با جبهه 
آشنايي داشته باشند و خون شهدا بايد در كتاب ها 

تزريق شود. 
ما نياز به يك تحول بنيادين در آموزش و پرورش 
داريم تا بتوانيم با دش��منان مقابله كنيم. وي در 
ادامه خطبه هاي نم��از جمعه اي��ن هفته تهران 
اظهار داشت: دس��ت اندازي امريكايي هاي قلدر، 
غارتگر و بي ارزش كه روح برجام را زير پا گذاشتند 
و دادگاه هاي آنها پول ملت را ضبط كردند و دولت 
آنها هم حماي��ت كرد محكوم مي كني��م و اعلام 
مي كنم خداي متع��ال وعده داده ك��ه انقلاب ما 
پيروز است و جريان استكبار رو به اضمحلال است 
و حقوق م��ان را از حلقوم امري��كا بيرون خواهيم 

كشيد. 

اسلام؛ هم الگوي زندگي هم الگوي مبارزه 
 ادامه از صفحه اول

پايين كشيدن فتيله مبارزه هنگامي كه جهانخواران، انقلاب اسلامي 
را به رسميت بشناسند بلا اشكال است، اما آيا اكنون در اين نقطه قرار 
گرفته ايم؟ اگر روحاني يا هر كس ديگري به اين باور رس��يده است كه 
جهانخواران ما را رها كرده اند، بايد بدانند كه خود از انقلاب اسلامي و 
اسلام انقلابي فاصله گرفته اند و استكبار آنچه را از ناحيه انقلاب اسلامي 
برايش خطر محس��وب مي شد، برطرف ش��ده مي بيند. كه اميد است 

اين گونه نباشد. 
ممكن است گفته ش��ود، رئيس جمهور قصد تقابل با نگاه صريح امام 
را نداشته اس��ت و منظور او جريان منافقين و فرقان بوده است. با اين 
فرض، الان چه لزومي بر طرح مسئله است؟ بيرون كشيدن منافقين و 
فرقان از زباله دان تاريخ چه اهميتي دارد كه رئيس جمهور وقت خود را 
به آن اختصاص دهد؟ حقيقت اين است كه حمله به اسلام انقلابي به 
معني نفي مبارزه و نفي راهبرد امام كه »تا كفر و شرك هست، مبارزه 
هست و تا مبارزه هست، ما هستيم« مي باشد و بهانه آن را معيشت قرار 
داده اند، اما اين روي ديگر سكه »نرماليزاس��يون« حجاريان است كه 
مطالبه خود از دولت مستقر را بازگرداندن كش��ور از حالت انقلابي به 
عادي اعلام كرد و آن هم روي ديگر سكه اصلاحات بود كه پايان انقلاب 

را خواستار بودند. 

     تحلیل 

     خبر  یک


